

Italy (ratification: 2002)

Direct Request, 2006

1. The Committee notes the information contained in the Government's reports and the attached legislation ensuring the application of parts of the Convention. With reference to the provisions in *Articles 7 and 8 of the Convention*, the Committee notes the ongoing European legislative initiative concerning Registration, Evaluation and Authorization of Chemicals (REACH) which should enter into force in the near future and that this legislation will include new legislation concerning the classification and labelling requirements. The Committee also notes the European Union plans to implement the Globally Harmonized System for Classification and Labelling of Chemicals (GHS) at the end of 2006, which would replace the current classification and labelling requirements under force in the European communities. **The Committee requests the Government to provide additional information on the impact of these initiatives on national legislation implementing the present Convention, and to provide further specific information regarding the following provisions of the Convention.**

2. *Article 3. Information on bodies and procedures for tripartite consultations.* The Committee notes the Government's reference to the practice of the competent administrations to carry out consultations with the social partners, by gathering opinions, observations, clarifications on draft legislation, drawn up by the same administrations. **The Committee requests the Government to provide information on the provisions dealing with any specific bodies and procedures for regular consultation of the most representative organizations of employers and workers concerned on the measures to be taken to give effect to this Convention.**

3. *Article 4. Information on the process of reviewing national policy.* The Committee notes the Government's reference to the process of formulation and implementation of the coherent national policy on safety in the use of chemicals at work. **The Government is requested to provide additional information on the measures taken to review this policy.**

4. **The Committee requests the Government to provide information on measures to give effect to the following provisions:**

– *Article 6, paragraph 4. Measures for a progressive extension of classification systems and their application;*

– *Article 8, paragraph 3. Similarity of the name used to identify the chemical on the chemical safety data sheet and on the label;*

– *Article 9, paragraphs 2 and 3. Suppliers' responsibilities regarding labelling;*

– *Article 10, paragraphs 3 and 4. Employers' responsibilities regarding labelling;*

– *Article 13, paragraph 1(a) and (c). Specific provisions regulating operational control; and*

– *Article 14. Specific provisions regarding the disposal of waste.*

1. La commission note les informations contenues dans les rapports du gouvernement ainsi que des différents textes législatifs qui y sont annexés, qui assurent l'application des parties de la convention. En référence aux dispositions des *articles 7 et 8 de la convention*, la commission prend note de l'initiative législative européenne en cours concernant *l'enregistrement, l'évaluation et l'autorisation des substances chimiques* (REACH) qui entrera en vigueur bientôt et qui contiendra une nouvelle réglementation concernant les prescriptions en matière de classification et d'étiquetage. La commission prend note par ailleurs des plans de l'Union européenne destinés à mettre en œuvre vers la fin de 2006 le Système général harmonisé de classification et d'étiquetage des produits chimiques (SGH), lequel remplacera les prescriptions actuelles en matière de classification et d'étiquetage en vigueur dans l'Union européenne. **La commission prie le gouvernement de transmettre des informations supplémentaires sur l'effet de ces initiatives sur la législation nationale faisant porter effet à la convention, et de fournir des informations plus particulières au sujet des dispositions suivantes de la convention.**

2. *Article 3. Informations au sujet des organismes et des procédures en matière de consultations tripartites.* La commission note, d'après les informations du gouvernement, que les services compétents engagent des consultations avec les partenaires sociaux, et recueillent des avis, des observations et des précisions sur les projets de textes législatifs élaborés par eux. **La commission prie le gouvernement de fournir des informations sur les dispositions relatives à tous organismes et procédures particuliers destinés à la consultation régulière des organisations les plus représentatives d'employeurs et de travailleurs intéressés sur les mesures à prendre pour donner effet à cette convention.**

3. *Article 4. Informations au sujet du processus de révision de la politique nationale.* La commission prend note de la référence du gouvernement au processus d'élaboration et d'application de la politique nationale cohérente de sécurité dans l'utilisation des produits chimiques au travail. **Le gouvernement est prié de fournir des informations supplémentaires sur les mesures prises pour revoir cette politique.**

4. **La commission prie le gouvernement de fournir des informations sur les mesures destinées à donner effet aux dispositions suivantes:**

– *Article 6, paragraphe 4. Les systèmes de classification et leur application doivent être élargis progressivement.*

– *Article 8, paragraphe 3. La dénomination chimique ou usuelle utilisée pour identifier le produit chimique sur la fiche de données de sécurité doit être la même que celle utilisée sur l'étiquette.*

– *Article 9, paragraphes 2 et 3. Responsabilités du fournisseur en matière d'étiquetage.*

– *Article 10, paragraphes 3 et 4. Responsabilités des employeurs en matière d'étiquetage.*

– *Article 13, paragraphe 1 a) et c). Dispositions particulières*

5. Part V of the report form. Practical application of the Convention. The Committee also requests the Government to provide information on the manner in which the Convention is applied in practice and to provide information such as extracts from inspection reports and statistics on numbers of workers covered by the measures giving effect to the Convention, disaggregated by gender, if available.

régissant le contrôle opérationnel.

– Article 14. Dispositions particulières concernant l'élimination des déchets.

5. Point V du formulaire de rapport. Application de la convention en pratique. La commission prie également le gouvernement de fournir des informations détaillées sur la manière dont la convention est appliquée en pratique et de communiquer des extraits de rapports d'inspection, des statistiques sur le nombre de travailleurs couverts par la convention, ventilées par sexe, si possible.